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Vážení spoluobčané, 
v  těchto dnech nelze vynechat téma – 

zářijové povodně 2024, když všichni víme, 
že velkou část naší republiky postihly a způ-
sobily škody velkého rozsahu. Na Jesenicko 
se  katastrofální voda vrátila po 15  letech. 
V  roce 2009 prudké deště rozvodnily řeky, 
voda zasáhla 18 obcí. Letos byl živel opět 
krutý, doslova zdevastoval několik obcí nejen 
našeho okresu a přinesl stejně jako tehdy lidské oběti. 
Nyní jsme v čase, kdy se povodňové škody odstraňují 
a  zároveň sčítají, ale pocity i momenty ze  síly tohoto 
živlu v nás zůstávají, ty již nikdo při našich pohledech 
na jednotlivé obce nevymaže.  

Naše město a  jeho místní části byly poškozeny 
zejména kolem vodních toků. Nejvíce komunikace, 
mosty, inženýrské sítě, lesní porosty, půda (sesuvy), 
kanalizace a mnoho dalšího majetku. Zásadní je a bylo, 
že tu všichni jsme a máme střechu nad hlavou, to je 
vždy a  bude priorita! Město nepodcenilo meteo-
rologickou předpověď a  včas začalo s  přípravou. 
Na  veřejném zasedání zastupitelstva jsem toto 
oznamovala s tím, že hned 12. 9. zasedala povodňová 
komise, kde byly rozděleny úkoly čtyřem hlídkám, také 
zaměstnancům a dobrovolným hasičům. Monitorování 
našeho území od  tohoto dne bylo dobrým počinem, 
protože jen tak mohly hlídky v době zvedání hladiny 
v  našich potocích operativně rozhodovat, co bylo 
v  dané chvíli nutné udělat. Nemá smysl popisovat 
jednotlivá riziková místa, co vše bylo podniknuto při 
ochraně vašeho majetku, majetku města a  jiných 
organizací, to by Javornický zpravodaj počtem svých 
stránek ani nestačil… Jeden dojem ale napíšu, a  to 
bezmoc při komunikaci s  IZS při povodni. Za  mne 
priorita k řešení v celém krizovém řízení našeho státu. 
První telefon do Javorníku byl až v neděli 15. 9. od IZS 
z  Olomouce s  otázkou: „Jak jste na  tom a  co byste 
potřebovali?“ Do  té doby jsme byli totálně odříznuti, 
bez pomoci. Nebylo možné se dovolat vůbec nikam… 
S určitou nadsázkou se však říci dá, že město Javorník 
zůstalo malým ostrůvkem mezi katastrofálními 
povodněmi, protože voda v  našich potocích zůstala 
z  velké části v  korytech. Živel ničil majetky v okolním 
Polsku – Paczków, Lądek Zdrój a další, naše město tak 
nebylo téměř odnikud přístupné. 

V  době, kdy nefungovaly sítě operátorů, internet, 
elektřina, ba ani tísňová linka, velmi oceňuji práci 
hlídek povodňové komise, našich dobrovolných 
hasičů, zaměstnanců MěÚ. Touto cestou všem děkuji 
za výbornou spolupráci! I vám jednotlivcům, kteří jste 
nám pomáhali „hlídat“ hladiny potoků, vám, kteří jste 
sami reagovali a  pomáhali odstraňovat příčiny 
ucpávání propustků a mostků, všem firmám a podni-
katelům s  technikou, kteří jste byli v  pohotovosti 
a  pomáhali, pekárně v  Černé Vodě, která nám 
v prvních dnech upekla spoustu pečiva, paním kuchař-
kám z naší školní jídelny, které se  též zapojily do pe-
čení. A  dalším… Nerada bych někoho vynechala, 
opravdu DĚKUJI všem, kterým nebyla kritická situace 
na mnoha místech u potoků lhostejná! 

Velké díky patří především našim dobrovolným 
hasičům, byli v akci i 24 hodin denně. Jiří Till a Martin 
Tonhauser byli navíc součástí povodňové komise 
a  také společně s  ostatními vyjížděli na  zásahy, 

odklízení a  pomoc v  našem katastru. Po  zklid-
nění situace v  Javorníku odjela jedna hlídka 

(hasiči se střídali) v několika dnech pomáhat 
do Kobylé nad V., Velké Kraše, Lipové lázní, 
Jeseníku. Mikroregion Javornicko ve  spolu-
práci s  naším MěKS a  dobrovolnicí Irenou 
Jetelinovou Kaninskou zorganizoval materiá-

lní pomoc pro Jesenicko. I  tady jste, vy 
přispívající, ukázali velkou solidaritu s  poško-

zenými.       

Mgr. Irena Karešová, starostka města

Úvodník

Javornický potok za náměstím 15. září 2024, foto MZ

Povodně v Račím údolí, foto město Javorník

Voda valící se ulicí Míru, foto město Javorník
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Informace z radnice, MěÚ

Javornické bruslení – leden 2025 
Všichni vnímáme klimatické změny, přesto ještě ně-
kteří pamatujeme, když byla ledová plocha v dolním 
parku. A  jak se  bruslilo! Nyní zimy v  Javorníku 
naznačují, že v  budoucnu bude mráz panovat už 
velmi málo. Zastupitelé se  tak na  červnovém ve-

řejném zasedání zastupitelstva rozhodli pronajmout 
umělé kluziště od  firmy Glice CZ s.r.o. Jedná se  
o  syntetický led švýcarské výroby – také označovaný 
jako „umělý led“, který nabízí hladké a  bez-
problémové bruslení. 

Mgr. Irena Karešová, starostka města

Rada města Javorník 
zve všechny mladé (20, 30, 40leté)  

na DEBATU 
o rozvoji našeho města. 

Beseda se bude konat ve středu  
6. 11. 2024  

v 17:00 hodin 
ve školicím sále budovy „SOUDU“. 

vedení města

Javorník má svou krajskou zastupitelku 
Vážení spoluobčané, 
dovolte mi, abych pogratuloval naší zastupitelce paní Bc. Sieglindě Mimrové k získání 

mandátu krajského zastupitele, a to nejen za sebe, ale i za vás občany - voliče, kteří pochopili, 
že je výhodné mít svého zástupce v zastupitelstvu Olomouckého kraje. 

  Ing. V. Tvarůžka, zastupitel 

Pro majitele bytových domů se chystá 
výrazná změna v placení za odpady – 
plátcem bude vlastník nemovitosti 

Jedná se o specifické téma, proto jsme se 
rozhodli pro majitele nemovitostí stanovit 
samostatný termín schůzky s našim odpadovým 
hospodářem, a sice dne 12. 11. 2024 v 16:00 
hodin, tentokrát ovšem ve školicí místnosti v budově 
soudu. 

Odbor správy majetku města

Obchvat Javorníku byl zaplavený vodou, foto město Javorník Povodně v Zálesí, foto město Javorník

Javornický potok ve Vsi, foto město Javorník Hladina Javornického potoka, foto MZ
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Výběr nejdůležitějších 
bodů projednaných  
na schůzi Rady města 
Javorník (dále RM)  
č. 51 konané dne  
9. 9. 2024 a na schůzi  
č. 52 konané dne  
23. 9. 2024: 

RM č. 51: 
1.  Schvaluje poskytnutí dotací  
z „Programu pro poskytování 
neinvestičních dotací z rozpočtu 
města Javorník v roce 2024“,  
a to příjemcům a v částkách dle 
přílohy č. 1 důvodové zprávy  
a schvaluje uzavření 
veřejnoprávních smluv  
o poskytnutí dotací s příjemci  
ve znění Vzorové veřejnoprávní 
smlouvy města Javorník. 
2. Schvaluje uzavření Dodatku č. 2 
ke Smlouvě o spolupráci s firmou 
DIMATEX CS, spol. s r.o., Stará 24, 
Svárov, 460 01 Stráž nad Nisou, 
IČO: 43224245, ve věci sběru  
a převzetí textilního odpadu,  
a pověřuje starostku města jeho 
podpisem. Předmětem dodatku je 
změna platebních podmínek od  
1. 10. 2024 na částku ve výši 2000 
Kč/1 kontejner, celkem 6000 Kč. 
3.  Schvaluje uzavření smlouvy  
o dílo s firmou Artory-Consulting, 
s.r.o., Evaldova 34, 787 01 
Šumperk, IČ: 27782921, jejímž 
předmětem je provedení 
kompletního výběrového řízení  
a administrace projektu „Zateplení 

bytového domu Fučíkova 
257,258, Javorník“, a pověřuje 
starostku města jejím podpisem. 
4. Schvaluje ponechat vybavený 
byt na adrese Fučíkova 257, 
Javorník, dočasně vyčleněný  
ve prospěch veřejného zájmu 
města (zdravotnictví, školství, 
bezpečnost). 
5. Doporučuje Zastupitelstvu 
města schválit zahrnutí opravy 
místní komunikace v horní části 
Bílého Potoka do aktualizace 
„Strategického plánu rozvoje 
města na volební období  
2022 – 2026“. 

RM č. 52: 
1. Schvaluje přijetí finančního 
daru a uzavření Darovací smlouvy 
s Olomouckým krajem, 
Jeremenkova 1191/40a, 779 00 
Olomouc, Hodolany,  
IČO: 60609460, jejímž 
předmětem je přijetí finančního 
daru ve výši 25 000 Kč v rámci 
soutěže „O keramickou popelnici“, 
a pověřuje starostku města 
podpisem smlouvy. 
2. Schvaluje čerpání peněžních 
prostředků z finanční rezervy z 
vázaného účtu provozovatele 
zařízení „Řízená skládka S-OO3 
Javorník“ na rekultivaci, zajištění 
péče o skládku a asanaci  
po ukončení jejího provozu,  
v souladu se souhlasem Krajského 
úřadu Olomouckého kraje. 
3. Schvaluje uzavření Příkazní 
smlouvy o dílo s firmou 

Energetické konzultace a služby - 
Ing. Pavel Dvořák, Mladkov 62, 
561 67 Mladkov, IČO: 01610520, 
jejímž předmětem je zpracování 
Energetického posouzení 
bytového domu Jánošíkova 520, 
Javorník, a podání žádosti  
o dotaci z programu „Zelená 
úsporám“ včetně administrace 
projektu a pověřuje starostku 
města podpisem Příkazní smlouvy 
o dílo. 
4. Bere na vědomí informaci  
o dílčím přezkoumání 
hospodaření města za rok 2024, 
provedené Krajským úřadem 
Olomouckého kraje, se závěrem 
„nebyly zjištěny chyby  
a nedostatky“. 
5. Vydává souhlas příspěvkové 
organizaci Základní umělecká 
škola Javorník, Puškinova 57, p.o., 
IČ: 62353322, k organizační 
změně, která spočívá v přesunu 
výuky z pobočky ZUŠ Javorník  
z Písečné do Supíkovic. 
6. Vyslovuje poděkování členům 
JSDH Javorník, zaměstnancům 
města a místním firmám, kteří  
se podíleli na řešení povodní  
a následném odstraňování 
povodňových škod. 

                 
Mgr. Irena Karešová,  

starostka města

Výběr nejdůležitějších 
bodů projednaných na 11. 
zasedání Zastupitelstva 
města Javorník, konaném 
dne 11. 9. 2024: 
  
1.  Zastupitelstvo města bere  
na vědomí informace odpa-
dového hospodáře města pana 
Jana Prejdy o stávajícím  
a připravovaném systému odpa-
dového hospodářství města. 

2.  Zastupitelstvo města bere na 
vědomí informace o hospodaření 
a plnění rozpočtu města  
za období 1-6/2024, dle 
důvodové zprávy. 

3.  Zastupitelstvo města: 
1) Schvaluje uzavření Smlouvy  
o dílo se Společností pro zakázku 
„Novostavba zázemí pro fotbalisty 
v Javorníku, část a) SO 00 – 
Demolice stávajících objektů“ – 
vedoucím společníkem firmou 
ADAR ing s.r.o., Litovelská 116/5, 
779 00 Olomouc, IČO: 05931738, 
která v rámci předmětné veřejné 
zakázky předložila nejvhodnější 
nabídku, a pověřuje starostku 
města jejím podpisem. Akce 
„Novostavba zázemí pro fotbalisty 
v Javorníku, část a) SO 00 – 
Demolice stávajících objektů“ 
bude financována z rozpočtu 
města na rok 2024. 

2) Schvaluje uzavření Smlouvy  
o dílo se Společností pro zakázku 
„Novostavba zázemí pro fotbalisty 
v Javorníku, část b)“ – vedoucím 
společníkem firmou ADAR ing 
s.r.o., Litovelská 116/5, 779 00 
Olomouc, IČO: 05931738, která  
v rámci předmětné veřejné 
zakázky předložila nejvhodnější 
nabídku, a pověřuje starostku 
města jejím podpisem. Akce 
„Novostavba zázemí pro fotbalisty 
v Javorníku, část b)“ bude 
financována z rozpočtu města  
na rok 2025. 

3) Schvaluje podporu záměru 
„Novostavba zázemí pro fotbalisty 
v Javorníku“ předkládaného  
do výzvy č. 14/2024 Kabina 2024 
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v rámci dotačního investičního 
programu č. 162 51 Národní 
sportovní agentury, vyjadřuje 
souhlas s realizací a schvaluje 
dofinancování projektu z vlastních 
zdrojů v minimální výši 20 % 
uznatelných výdajů a v plné výši 
výdajů neuznatelných. 

4. Zastupitelstvo města schvaluje 
jednorázový investiční dar ve výši 
500 000 Kč obci Česká Ves, 
Jánského 341, 790 81 Česká Ves, 
IČ 00636037, na výstavbu krytého 
plaveckého bazénu v České Vsi. 
Tento dar je podmíněn podpisem 
smlouvy, zahájením stavby  
a předáním staveniště. Dar bude 
součástí schváleného rozpočtu  
r. 2025. 

5. Zastupitelstvo města schvaluje 
Plán společných zařízení v rámci 
komplexní pozemkové úpravy  
v katastrálním území Zálesí  
u Javorníka dle předloženého 
návrhu Státního pozemkového 
úřadu, Krajského pozemkového 
úřadu pro Olomoucký kraj, 
pobočky Jeseník. 

6. Převody nemovitostí: 
1) Zastupitelstvo města: 
1/ Vydává souhlas s přechodem 
vlastnického práva k pozemku 
parc. č. 3506/14 v k. ú. Javorník-
Ves na manžele JK a MK, trvale 
bytem Zlaté Hory. 
2/ Schvaluje uzavření dohody  
o změně práva výhrady zpětné 
koupě s manžely JK a MK, trvale 
bytem Zlaté Hory, jejímž před-
mětem je prodloužení lhůty pro 
výstavbu rodinného domu  
na pozemku parc. č. 3506/14  
v k. ú. Javorník-Ves do 30. 9. 
2029. 

2) Zastupitelstvo města: 
1/ Vydává souhlas s přechodem 
vlastnického práva k pozemku 
parc. č. 3506/11 v k. ú. Javorník-
Ves na pana MČ, trvale bytem 
Vítkovce, Slovenská republika  
a paní BK, trvale bytem Žulová. 

2/ Schvaluje uzavření dohody  
o změně práva výhrady zpětné 
koupě s panem MČ, trvale bytem 
Vítkovce, Slovenská republika  
a paní BK, trvale bytem Žulová, 
jejímž předmětem je prodloužení 
lhůty pro výstavbu rodinného 

domu na pozemku parc.  
č. 3506/11 v k. ú. Javorník-Ves  
do 30. 9. 2029. 

3) Zastupitelstvo města: 
1/ Schvaluje záměr prodeje části 
pozemku parc. č. 826/11  
o výměře cca 80 m2  
v katastrálním území Horní Hoš-
tice do vlastnictví p. RŠ, Ostrava – 
Mariánské Hory, za cenu v místě  
a čase obvyklou stanovenou 
znalcem. 

2/ Schvaluje záměr odkoupit  
do majetku města Javorníku část 
pozemku parc. č. st. 52 a část 
pozemku parc. č.  423 – celkem 
pozemky o výměře přibližně 35 
m2 v k. ú. Horní Hoštice za cenu  
v místě a čase obvyklou sta-
novenou znalcem. 

7. Různé:  
1) Zastupitelstvo města bere  
na vědomí výsledek kontroly 
provedené Kontrolním výborem, 
zaměřené na podání občanů vůči 
městu Javorník za rok 2024. 

Mgr. Irena Karešová,  
starostka města

Kalendář 2025 
Vážení spoluobčané,  
i  letos se můžete těšit na nový, v pořadí již devátý 

„javornický kalendář“. Letos nás čeká zajímavý ka-
lendář s  názvem „Rozmary počasí v  Rychlebských 
horách“.  

Mimo zajímavé fotografie v  něm najdete termíny 
svozů TKO a  tříděného odpadu, informace o  do-
tacích, platbách, kulturních, společenských a  sport-
ovních akcích a další.  

Můžete jím potěšit i  své známé či příbuzné, pro 
které bude připraven volný prodej v  SOUDU – 
turistickém centru v  Javorníku. Občané Javorníku, 
Travné, Zálesí, Horních Hoštic, Bílého Potoka a Račího 
Údolí obdrží kalendář jako každoročně zdarma. 
Vydávat se bude v přízemí Turistického centra SOUD.   

 

Termín, kdy budou kalendáře vydávány 
a na prodej, se včas dozvíte na www stránkách 
a Facebooku. 

Letos do kalendáře přispělo nádhernými snímky 
dvacet autorů - všem děkujeme. Bylo zasláno mnoho 
krásných fotografií, které zachycuji různé 
meteorologické jevy.  

V plánu je soutěžní výstava fotografií od všech 
autorů v Městské knihovně Rudolfa Zubera na jaře 
2025 – máte se na co těšit. 

Michal Zajonc 
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Odešli z našich řad 
Anna Semrádová, Jan Divecký,  

Ingeborg Lokajová 

Pozůstalým vyslovujeme upřímnou soustrast.  

Společenská kronika

Narození občánci 
Filip Lemon, Vojtěch Mik, Rozálie Špetíková 

 
Rodičům i dětem přejeme hodně štěstí, 
 zdraví a radosti. 

Poděkování občanům 
Děkuji tímto všem občanům z Javornicka a okolí za 

hlasy, které mi dali při volbách do Zastupitelstva 
Olomouckého kraje. Velmi si toho vážím. 

       Sieglinde Mimrová, zastupitelka 

Poděkování hasičům z Javorníku 
Děkujeme JSDH Javorník za vyčerpání sklepu na 
Havličkově ulici při uplynulých povodní 15. 9. 2024.  

Jarmila Blablová, Javorník 

 
Poděkování MěKS Javorník a městu Javorník 
v období povodní přivezlo a zajistilo pečivo pro 
občany Horních Hoštic. Děkujeme! 

Jiřina Horáková, Horní Hoštice 

Občané Travné chválí 
Vysekaná „džungle“ u hřbitova, pořádek kolem 
kontejnerů, odpad poházený v příkopech kolem cest 
mizí, a to vše a další je dílem klientů z azylového 
domu Jonáš na Travné. Je chvályhodné, že se v rámci 
terapie zapojují i do prací spojených se vzhledem 
obce a neuzavírají se jen ve své komunitě. Této 
aktivity si všimnul nejeden občan Travné a chválí. Jistě 
i klienti mají uspokojení z odvedené práce  
a jsou rádi, že spoluobčané kladně hodnotí jejich 

činnost ve prospěch okolí. Pravidelná a smysluplná 
činnost zlepšuje jejich fyzickou kondici a má velký 
podíl také na stabilizaci jejich psychického stavu. 
Mnohým dává pocit seberealizace a uspokojení nad 
dobře odvedenou prací. Krásné a čisté prostředí  
v Travné je cílem nás všech. 

Pavel Komínek 

Poděkování paní starostce 
Náš Javornický potok je už dlouhou dobu zanedbaný. 
Vlastníci se prostě o jeho stav nezajímají. Nevím, kolik 
škody by nadělala voda teď při povodních, kdyby se 
paní starostka ohlížela na majitele a nenechala stro-
my a keře vykácet. Naší šikovní hasiči to zvládli raz-
dva. Takže paní starostce a javornickým hasičům patří 
velké poděkování a pochvala. PS pro škarohlídy: 
možná se vše nepodařilo, ale po bitvě je generálů až, 
až. 

Jarmila Lomázová 

Poděkování z Františka 
Dovolte mi, abych touto cestou vyjádřila vděk všem 
za podporu našeho Domova pokojného stáří  
sv. Františka v  době povodní. I  když jsme se  snažili 
připravit a  počítali jsme s  tím, že nějaká omezení 
budou, myslím, že nikdo z  nás nečekal takovou 
katastrofu. Zároveň se však ukázala velká solidarita lidí 

Vítání občánka v Horních Hošticích 

2. 9. 2024 se do Horních Hoštic narodil nový 
občánek Vojtíšek. Jelikož jde o událost 
vzácnou, přivítali jsme nového chlapečka 
jaksepatří. Rodičům Kateřině Mikové  
a Martinovi Hájkovi děkujeme za pozvání. 
Předchozí akce ukázala, že udírna je víc než 
dobrá, takže k oslavě nového obyvatele byly 
připraveny fantastické domácí klobásy a neméně 
výborné kvašáky. Stůl se prohýbal pod napečenými 
koláčky a jinými dobrotami od místních. 
Setkání za tak krásným účelem byl velmi milé  
a proběhlo v přátelské atmosféře a pohodě navzdory 
již chladnějšímu počasí. Nejkrásnějším a skutečně 
povzbuzujícím dokladem toho, jak drží místní komu-
nita při sobě, je odpověď jednoho z dětí, na otázku 
proč jsme tady: „Protože se nám narodil Vojtíšek.“  
Vojtíšku, přejeme ti krásný a naplněný život ve zdraví 
a radosti.  

(K přání se připojuje i redakce Javornického 
zpravodaje - pozn. red.) 

Obyvatelé Horních Hoštic 
A. Gálíčková 
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Statistika 
z meteorologické stanice 
Javorník za měsíc září 

V  prvním týdnu panovaly tropické tep-
loty a  pokračovalo letní koupání. Teplé 
dny sloužily k  sušení sena, sekání trávy 
a  pracím na  zahradách. Začátek září byl 
zajímavý v  tom, že místy kvetl zlatý déšť, magnolie 
nebo lísky obecné. Mnohde kvetly jahody a borůvky. 
V prvním týdnu panovalo letní počasí, teploty 4 krát 
přesáhly tropickou třicítku. Zemědělci sklízeli kukuřici 
a  využívali povrchové sucho k  pracím na  polích. Bě-
hem léta bylo zaznamenáno celkem 25 tropických dní. 
Očekávalo se, že přijdou povodně, město se  při-
pravovalo. Pracovníci města naplněné pytle s pískem 
rozmísťovali, kde bylo potřeba, ale nikdo nečekal, že 
okres Jeseník zasáhnou extrémně ničivé povodně. 
Povodně okres Jeseník zasáhly 15. září v dopoledních 
hodinách. V  Javorníku byl překonán rekord z  roku 
1952, tehdy napršelo 179,3  mm. Nový rekord pro 
měsíc září 2024 (267,4  mm). V Travné napršelo 
380-400 mm. 

Nejtepleji 3. 9. 2024 - naměřeno 32,2 °C. 
Nejchladněji 30. 9. 2024 - naměřeno 3,4 °C.   
Za měsíc napršelo 267,4 mm.  
Největší náraz větru byl 12. září (43,1 km/h). 

Regulace koryta v Javorníku byla provedena v  letech 
1926–1928, ale jen na katastru města. V první polovině 

18.  století proběhla regulace potoka 
a  stavba jezů před městem. Tím po-
minulo nebezpečí každoročních záplav. 
Oba břehy potoka byly zastaveny řadou 
budov, které byly dodatečně opatřeny 
štíty do ulice.  
Javorník zasáhly povodně od roku 1900 
celkem 11x, od roku 1950-2024 5x.  

Něco málo z historických povodní v Javorníku:  
5.  6. 1788 ráno se  na dvě hodiny strhla bouřka, 
po  které bylo vše zaplavené. Několik domů bylo 
strženo a  tři lidé zahynuli. V  roce 1829 pršelo ne-
přetržitě od 1.  do 11.  června. Voda ve  Vsi strhla 3 
domy, které byly odplaveny až za hranice. 6. 6. 1849 
v  oblasti Zálesí a  Travné – průtrž mračen, která způ-
sobila takové záplavy, že došlo k  zablokování Lo-
renzova mostu (u  lékárny) a způsobilo, že povodňová 
voda se  valila přes ulici, dokud nebyl most stržen. 
Silnici do Travné povodeň zničila natolik, že ji toho ro-
ku nebylo možno používat.  
Od 7. - 11. 7. 1903 Jesenicko zasáhly ničivé povodně, 
dost se  podobají těm, které přišly letos v  září 2024. 
Voda s  sebou brala všechno. Mosty byly odplaveny, 
silnice zničeny i ta nejsilnější zpevnění břehů byla silou 
odnášených předmětů zničena. Nesčetně budov bylo 
strženo. Rok 1929  město zasáhly povodně. Co si 
většina z nás pamatuje, tak jsou povodně v červenci 
1997 a v červnu 2009. 
(Zdroj: kroniky města, překlad z historických vodních 
knih, Pavel Stoupal, Michal Zajonc).  

Michal Zajonc

a  já bych touto cestou chtěla některým poděko-vat. 
Na domově jsme ten víkend uvízly s  naší sociální 
pracovnicí, paní Gabrielou Danielovou. Řešily jsme 
tou dobou totiž personální krizi a byly v péči. Velkou 
pomoc pro nás byly kolegyně z Javorníku, konkrétně 
Monika Bošková a  Jana Hrůzková, které zajišťovaly 
nejen noční, ale vypomáhaly i přes den, i když samy 
měly dost starostí o své blízké. Všem třem kolegyním 
chci za toto velmi poděkovat. 
Že je Monika Bošková srdcař, to vím dávno, ale taková 
je celá její rodina. Když bylo v neděli jasné, že nám 
z Vidnavy nedovezou jídlo pro naše seniory, uvařila 
nám oběd její sestra Lucie Bednaříková a druhý den 
za-se maminka Alena Veselá. Za  to jim patří naše 
velké poděkování a  obdiv. Stejně tak děkuji městu 

Javorník, které se  hned zajímalo, jestli nám něco 
nechybí a zajistilo nám pečivo, než nám ho zase začali 
dovážet z pekárny. Poděkování patří také Romeovi -, 
v  té době bývalému kolegovi, kterého jsem násle-
dující týden požádala o  výpomoc, a on hned přišel. 
Musím napsat, že jsem byla za své kolegy ráda, vypo-
máhal opravdu každý, kdo mohl, kdo se pak dostal 
do  práce – pečovatelky, zdravotní sestry, provozní, 
uklízečky, údržbář. Všem moc děkuji.  
A děkuji vám, Javornickým, za  to, že jste mi ukázali, 
jak dokážete být solidární – vaše praní prádla pro lidi 
zasažené povodní, výpomoc v  obcích, které na  tom 
byly zle – máte všichni můj obdiv.    

Kamila Macurová,  
vedoucí Domova pokojného stáří sv. Františka

Meteorologické údaje
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Přehled činnosti JSDH 
Javorník za uplynulý měsíc 
září 

Září letošního roku se  zapíše 
černým písmem do paměti všech, 
které zasáhly jakýmkoli způsobem 
ničivé povodně, které postihly té-
měř celý náš okres. Ani Javorníku 
se přívaly vody nevyhnuly, naštěstí 
se ale voda v korytu Javornického 
potoka udržela. Převážná většina 
našich výjezdů, jejichž počet 
se  zastavil na  čísle 91, souvisela 
s povodněmi. Už ve středu 11. září 
jsme začali s  přípravnými opatře-
ními. Vyřezali jsme stromy a  ná-
letové dřeviny rostoucí v  korytě 
Javornického potoka a  následně 
jsme dva dny plnili a  rozváželi 
ve  spolupráci se  zaměstnanci 
města protipovodňové pytle s pís-
kem na  zajištění objektů před 
vniknutím vody z případného roz-
livu povodňové vody. V  rámci 
povodní jsme mimo Javorníku 
a  jeho místních částí pomáhali 
také ve  Vápenné, Velké Kraši, 
Lipové–lázních a  Mikulovicích. 
Na přípravných a  likvidačních pra-
cích se  podílelo celkem 15 ja-
vornických hasičů. Posíleni jsme 
byli také třemi členy jednotky SDH 
Bílý Potok, které jsme zapojili 
do likvidačních prací. Do Vápenné 
jsme byli vysláni na pomoc s pří-

padnou záchranou osob z objektů 
podél toku Vidnavky. Nakonec 
jsme monitorovali situaci a  uza-
vírali hlavní silnici u  Lesní čtvrti, 
kde voda začala tuto silnici pode-
mílat, až ji úplně odnesla. Ve Velké 
Kraši a  Lipové–lázních jsme po-
máhali s  odklízením povodňo-
vých škod (čerpání vody ze sklepů, 
vyklízení vytopených objektů, 
čištění komunikací). V Mikulovicích 
jsme pomocí naší CAS 32 T-815 
celý den naváželi vodu do vodoje-
mu. Voda se  dovážela až ze  Zla-
tých Hor a  spolupracovali jsme 
tam s  jednotkami SDH Zlaté Hory, 
HZS Jeseník a HZS Uničov. Jeden 
celý víkend jsme vypomáhali 
na uzávěře okresu ve Filipovicích. 
S  naším dopravním automobilem 
jsme převezli několik desítek do-
brovolníků a  spoustu humanitární 
pomoci. Po celou dobu, kdy jsme 
vypomáhali mimo území Ja-
vorníku, byla na  základně při-
pravena jednotka s  dalším vo-
zidlem, která pomáhala v  Ja-
vorníku. Převážně jsme čerpali 
sklepy se spodní vodou, které ne-
bylo příliš účinné, v  několika 
případech jsme odstraňovali po-
padané stromy a  také jsme řešili 
sesuvy půdy na  komunikace. Mi-
mo povodní jsme řešili i  jiné 
události. K první události jsme vy-
jeli v  pondělí 2.  září do  Bílého 
Potoka, kde byl zapotřebí zásah 

s  využ itím AED. Po  př í jezdu 
na  místo byla již osoba při vě-
domí, proto jsme ji zajistili a kon-
trolovali do  příjezdu ZZS. 4.  září 
ráno vyjíždíme k  požáru hnojiště 
do Bernartic, kde hořelo v  areálu 
zemědělského družstva. Na místě 
zasahujeme s  místními hasiči 
a profesionály z Jeseníku. Ve stře-
du 11. září vyjíždíme ráno k hláše-
nému sepnutému čidlu upozor-
ňujícímu na  přítomnost smrtel-
ného oxidu uhelnatého. Naštěstí 
bylo průzkumem zjištěno, že šlo 
pouze o  vybité baterie v  čidle. 
Rozhodně nebereme tento případ 
lehkomyslně a  dáváme zřetelně 
najevo, pokud si nevíte rady, co 
Vám čidlo na  CO nebo kouř sig-
nalizuje, rozhodně vždy volejte 
tísňovou linku 150 a my v krátkém 
čase přijedeme na pomoc. K po-
slednímu případu nesouvisejícímu 
s  povodněmi vyjíždíme do  Ber-
nartic 30.  září k hlášené dopravní 
nehodě se  zraněním. Na  silnici 
mezi Bernarticemi a  Javorníkem 
došlo ke  střetu dodávky s  cy-
klistou. V  době našeho příjezdu 
byl zraněný v  péči ZZS. Na  místě 
jsme zasahovali s JSDH Bernartice. 
Po  odjezdu ZZS jsme místo ne-
hody předali Policii ČR. 

Za JSDH Javorník,  
Martin Tonhauser

Jednotka sboru dobrovolných hasičů Javorník
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Střípky z historie města Javorník 
Česká spořitelna v Javorníku 

Vážení spoluobčané, 
služby mobilní bankéřky a  nabídka služeb České 
spořitelny v  Javorníku 26.  2. 2019  byly ukončeny. 
Takže - 150. výročí založení a činnosti spořitelny v Ja-
vorníku jsme už neslavili. Jistou 
útěchou pro obyvatele města 
a okolí bylo, že spořitelna v Javor-
níku ponechala alespoň bankomat. 
(V roce 2024 uplynulo 5 let od uza-
vření spořitelny v  Javorníku, pozn. 
red.). 

Dne 19. 4. 1869 rozhodlo městské 
zastupitelstvo v  čele se  starostou 
Adolfem Michalkem o  zřízení 
městské spořitelny. Její založení 
bylo důsledkem prusko-rakouské 
války v roce 1866. Úvěr bylo tehdy 
možné získat jen jako osobní 
půjčku s  úrokem 10  %, k  čemuž 
bylo nutno připočíst poplatek 
za  zprostředkování ve  výši 2  %.  
Takto vysoká úroková sazba byla 
zátěží především pro zaměstnance 
a  úředníky, jejichž příjem byl 
poměrně nízký. Také výplata podílů 
a  úřední činnost notářská byla 
během války pozastavena. Proto 
oba členové městské komise, notář 
Eduard Paupie a  Karl Neumann, 
který měl na  starosti zápisy do  pozemkové knihy, 
navrhli založení veřejného finančního institutu. Eduard 
Paupie se  již dříve jakožto zástupce notáře seznámil 
s provozem spořitelen v řadě větších měst. 

Javornická Městská spořitelna (Jauerniger Städtis-
che Sparkasse) otevřela své přepážky dne 14. 12. 
1869, z úředního příkazu však musela být v období od 
15. 1. - 23. 1. 1870 přechodně uzavřena, neboť město 
dosud nepředložilo zemské vládě doklad o  ručení. 
Díky uvážlivé a  hospodárné správě a  svědomité 
činnosti úředníků bylo působení institutu a  jeho 
dobročinná a  veřejně prospěšná činnost pro město 
i  okolní obce velmi blahodárné. Řídícím členem 
představenstva byl až do  své smrti (r. 1897) notář 
Eduard Paupie. Po  něm následoval tehdejší starosta 
města. Řediteli byli: Emil Patzelt, Rudolf Malek, Josef 

Lustig, Walter Böse (r. 1945). 
Dne 10. července 1945 přichází do Javorníku nově 

jmenovaný správní komisař Vladimír Blechta. V místní 
spořitelně provedl s  finančním referentem OSK So-
chorem revizi a dal sepsat přebírací protokol. Prvním 
ředitelem spoř itelny – Javornická spoř itelna 
v Javorníku – byl od 1. 7. 1945 Oldřich Těšínský, který 
spořitelnu převzal s 10 německými úředníky. Spo-

řitelna provedla v  srpnu stažení 
markových platidel a  účastnila 
se  v  říjnu a  listopadu prací 
na  obnově čsl. měny. Starých 
platidel bylo ve  spoř i telně 
do  konce října staženo asi za 
35  mil. Kčs. Když O. Těšínský 
odešel služebně z Javorníka, stal 
se  od 1.  11.  1945 ředitelem 
Blahoslav Bortl. Od 1. 1. 1947 je 
spořitelna vedena výlučně čes-
kými zaměstnanci a  je jedním 
z nejsilnějších lidových peněžních 
ústavů v  západním Slezsku. 
Ke  konci roku 1948  spravoval 
42 mil. Kčs vkladů v  nové měně 
a  pokladniční obrat za  rok 1948 
dosáhl téměř 1,5  miliardy Kčs. 
Od 1.  1. 1949  byla Javornická 
spořitelna přeměněna na  lidový 
peněžní ústav typu družstevního 
a nesl název Spořitelna a záložna 
v  Javorníku. Předsedou správy 
spořitelny je Josef Rujbr, před-
seda MNV v  Javorníku, místo-
předsedou Antonín Holec, členy 

správy Ing. Jan Němec, Jan Mrlina a Vít Malinek. Bý-
valá pobočka České spořitelny působila v prostorách 
domu na nám. Svobody č. p. 416. Tento dům odkázali 
ve  své šlechetnosti sourozenci Adolf a  Marie 
Michaleckovi v  roce 1922 javornické spořitelně jako 
trvalé dědictví. Spořitelna byla do  tohoto domu 
umístěna po jeho přestavbě roku 1931. 

   Ing. Valentin Tvarůžka, zastupitel

Historie

Historické fotografie poskytl Pavel Stoupal
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Školství

Základní škola Javorník informuje: 
Rozmanité dění a  události ze  školních 

lavic 
Zdá se  nám to jako včera, kdy jsme 

v naší škole přivítali letošní nové prvňáčky, 
ale ani se nenadějeme a máme tu již první 
čtvrtletí. Se začátkem školního roku jsou již 
tradičně spojeny motivační výlety, během 
kterých se  děti po  letních prázdninách znovu sžívají, 
mnozí teprve poznávají a  společně s  třídními učiteli 
se  snaží nastavit si společná pravidla, která by jim 
pomáhala udržovat příjemné klima ve  kolektivu. 
Pedagogové z  naší školy se  na těchto výletech snaží 
využít čas co nejefektivněji a ponechat prostor žákům 
k  vzájemné spolupráci. Proto se  mnohdy nebojí 
i  vícedenních výletů a  žáci tak mohli strávit noc 
ve Zlatých Horách, přespat v tělocvičně v Uhelné, zažít 
černočernou tmu v oboře v Bílé Vodě a mnohé další.  

Během prvních dnů ve škole se také tradičně snaží 
starší ročníky v  rámci spolupráce pomáhat těm 
mladším – jak s  orientací ve  škole, tak s  adaptací 
na  nové prostředí. Například sedmáci letos provedli 
druháčky nejen běžnými prostorami, ale dokonce 
i sklepem a na závěr nechybělo veselé sportovní klání 
v tělocvičně.  

Zpestřením začátku školy byla v  září pro mnohé 
také návštěva Dne bezpečnosti v Jeseníku, kde měli 
žáci možnost sledovat ukázky profesionálních členů 
všech složek Integrovaného záchranného systému. 
Zajímavá byla také přednáška a  praktická ukázka 
třídění odpadu pro všechny žáky 4. – 9.  ročníků, 
kterou ve  spolupráci s městem Javorník organizovala 
společnost EKO-KOM. V  říjnu se  deváté třídy vydaly 
na  zahraniční exkurzi do  polského města Gliwice 
a  poté již tradičně do  Osvětimi, kde si žáci měli 
možnost osobně prohlédnout místa, o  kterých 
mnohdy jen slyší v hodinách dějepisu. Děti z prvního 
stupně se  zatím zabývají veselejšími tématy a  v 
uplynulém měsíci navštívily své první divadelní 
představení Pyšná princezna, odkud si kromě 
pěkného příběhu odnášejí také zásady společenského 
chování v daném prostředí. Kromě běžné výuky naše 
škola opět nabízí pestrou škálu nejrůznějších zájmo-

vých kroužků pro všechny žáky od 1. až po 
9.  třídu. Podrobný přehled lze vyhledat 
na našem webu v záložce: Škola – Zájmové 
útvary. 
Nezahálí se  ani ve  školní družině, kde 
se ve všech třech odděleních téměř denně 
něco zajímavého tvoří, hraje nebo pořádá. 
Se začátkem školního roku zahajují činnost 

rovněž naše stálá zájmová seskupení, mezi než patří 
např. Žákovský parlament. První větší akce se vybraní 
žáci zúčastnili již na začátku září v polském Paczkowě, 
kde se  konalo dvoudenní mezinárodní setkání škol 
z  Česka, Polska a Německa – tzv. Eurocamp Paczków. 
Bohužel o pár dnů později již Jesenicko a další lokality 
zasáhla povodeň, jejíž následky jsou mnohdy fatální. 
Jelikož naše škola měla to štěstí, že se nám podobné 
neštětí vyhnulo, rozhodli jsme se  ve spolupráci 
s  Žákovským parlamentem pomoci zničené základní 
škole v České Vsi, se kterou nás pojí společné zájmy.  

 Za  krátký čas jsme toho tedy už stihli opravdu 
hodně – podrobnější informace a  více fotografií 
naleznete na  webových stránkách: www.zsjavornik.cz 
nebo oficiálním Facebooku ZŠ Javorník. 

      za Redakční radu ZŠ Javorník, 
Saskia Jahodová
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Základní umělecká škola 
Javorník 

Letošní září proběhlo v  mnohém 
jinak, než jsme všichni zvyklí, a  to 
i na Základní umělecké škole v Javor-
níku. Díky povodni, která se prohnala 
celým Jesenickem, se na mnoho věcí 
v  letošním roce bude ještě dlouho 
vzpomínat. ZUŠ Javorník měla, jako 
celé město, velké štěstí, že se  zde 
povodeň neukázala ve  své nejničivější 
síle. Budova ZUŠ měla „jen“ zatopený sklep a  na 
  několika místech zateklo střechou. Výuka byla pře-
rušena ředitelským volnem po dobu jednoho týdne, 
a  to hlavně z  důvodu dopravní nedostupnosti Ja-
vorníku pro učitele a  žáky, kteří do  ZUŠ dojíždějí 
z okolí. 

Zcela jiná situace se však odehrála na odloučeném 
pracovišti v ZŠ a MŠ Písečná, kde je vyučována zhruba 
pětina všech žáků ZUŠ Javorník. Tamní škola pocítila 
povodeň na vlastní kůži, stejně jako občané celé obce 
Písečná. Škody vzniklé na  budově a  přerušení sítí 
způsobily, že výuka v  Písečné byla přerušena spolu 
s  výukou ZUŠ. Náhradní řešení se  našlo formou 
přesunutí výuky do MŠ a ZŠ Supíkovice. Za nabídku 
této alternativy je potřeba poděkovat jak vedení MŠ 

a ZŠ Supíkovice, tak obci Supíkovice. 
Výuka žáků ZUŠ na  pobočce byla 
přerušena po  dobu dvou týdnů 
a  aktuálně probíhá podle původních 
rozvrhů v budovách MŠ a ZŠ v Supí-
kovicích. Na nutné opravy a zprovoz-
nění školy v  Písečné se  stále čeká. 
Doufáme, že se  provoz do  školy 
v  Písečné vrátí nejpozději do  konce 
kalendářního roku. 
Další ze  zasažených škol je ZUŠ 

Jeseník, kde současně působí také polovina učitelů 
ZUŠ Javorník. Voda způsobila značné škody na budo-
vách školy a  na  jejím vybavení, včetně hudebních 
nástrojů a připravovaného nahrávacího studia. Kolek-
tiv učitelů naší školy se proto rozhodl uspořádat be-
nefiční koncert na  podporu právě spřátelené orga-
nizace ZUŠ Jeseník, a to 12. 11. 2024 v 18:00 v Kultur-
ním domě v  Javorníku. Na  tomto koncertě uslyšíte 
žáky a učitele ZUŠ Javorník a  jejich hosty. Na koncert 
vás srdečně zveme a nabízíme možnost se  společně 
podílet na dobré věci. 

Za ZUŠ Javorník 
Ing. Zbyněk Ketner, ředitel 

Veselý podzim v Mateřské škole Polská 

První měsíc nového školního roku je za  námi 
a nutno podotknout, že jsme se ani chvíli nenudili. 
Nové děti, které k  nám nastoupily, postupně 
poznávaly naši školku, starší děti se  jim snažily 
ve  všem pomáhat. Začali jsme se  saunováním 
kvůli posílení imunity. Zahájili plavecký výcvik, kde 
se  nejprve „plaváčci“ seznámili s  pravidly bez-
pečnosti, užívali si strávený čas ve  vodě a  učili 
se  základní plavecké dovednosti. Každý týden pro-
tahujeme své tělíčko a  hrajeme různé hry ve  velké 
tělocvičně Základní školy Javorník. Také nám začaly 
odpolední kroužky, kde je možnost procvičit více svou 
fantazii, zručnost, bádání, angličtinu a mnoho dalšího. 
Máme ve  školce nový interaktivní herní vzdělávací 
prvek, a  to vysokotlakou vodu protékající potrubím, 
která přináší dětem spousty zábavy. Děti mohou 
čerpat a vypouštět vodu pod tlakem a sledovat pohyb 
vody proudící potrubím. Zábavnou formou se  spo-
lečně naučíme základní fyzikální zákony. V  rámci 
polytechnické výchovy si za  pomoci p. Zelenky děti 
vyzkoušely vrtání, šroubování a kompletování výrobku. 
Moc děkujeme. 
Také jsme se  dozvěděli, jak správně třídit odpad. 
Na náměstí přijelo popelářské auto, vysypalo odpadky 
a  každý se  mohl přesvědčit, že stále netřídíme 
správně. Město Javorník ve spolupráci s firmou EKO-
KOM společně ukázaly dětem, jak třídit odpad. Děti si 
zopakovaly, k  čemu slouží barevné kontejnery a  jak 
se  dále recyklují potřebné materiály. Také si mohly 
formou her vyzkoušet různé aktivity týkající se třídění. 
Podzimní období jsme v  naší mateřské škole 
odstartovali již tradičním přírodním tvořením pro 
rodiče s  dětmi. Tentokrát jsme společně tvořili 
podzimní lucerničky a  dekorace. Během vyrábění 
panovala příjemná atmosféra, všem se  dílo podařilo 
a  vznikla spousta originálních výrobků, které už jistě 
zdobí domovy či pokojíčky našich dětí. Všem 
děkujeme za  příjemně prožité odpoledne a  těšíme 

se na další společná setkání. Také děkujeme 
paní M. Malíkové za  spolupodílení se  na 
akci a  za  sádrové odlitky s dýňovou téma-
tikou k dotvoření. 

                       kolektiv MŠ 
Polská
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za kolektiv Mateřské školy Sluníčko  
Zuzana Schreiberová



 13

Kulturní, společenské a sportovní akce

Javorničtí skončili třetí 
v Mezinárodním 
mistrovství ČR 

Poslední závod letošního Mezi-
národního mistrovství České re-
publiky v  truck trialu 2024  se  usku-
tečnil 21. a 22. září 2024 v areálu spo-
lečnosti EKOREMA Recycling s.r.o. 
v  Hrachovci u  Valašského Meziříčí. 
Před posledním závodem byla ja-
vornická posádka, ve složení Tomáš Jan-
ků a Roman Kovář s vozem ROSS VIZA 330  
4x4, v  průběžném pořadí mistrovství 
na  třetím místě ve  své třídě se  ztrátou pou-
hých dvou bodů na  posádku na  druhém 
místě. Celkové třetí místo měla javornická 
posádka již jisté. Nabízela se  ale možnost 
vybojovat celkové druhé místo. 

Do Valašského Meziříčí přijelo 26 po-
sádek z  České republiky a  Slovenska. 
Ve  třídě S3/1, ve  které soutěží javornická 
posádka, se registrovalo šest posádek. Terén 
v Hrachovci je nevyzpytatelný, většinou jsou 
to všechno uměle vytvořené kopce, navážky, 
takže podklad je poměrně měkký. Kluci 
se  toho ale nezalekli. Po  prvních dvou 
sobotních sekcích byli v průběžném pořadí 
na  prvním místě. Toto pořadí zaručovalo 
javornické posádce celkové druhé místo. 
Potom ale přišla třetí sekce, kluci nezvládli 

výjezd z  hluboké a  bahnité „díry“, 
sekci nedojeli a  museli být vyproš-
ťováni. Rázem se  propadli na  prů-
běžné třetí místo. Čtvrtá sobotní sek-
ce jenom potvrdila, jak je třída S3/1 
výkonnostně vyrovnaná. Celkem tři 
posádky zajely tuto sekci bez 
trestného bodu. Jednou z  nich byla 
i  javornická posádka. Po  čtyřech sek-
cích byli kluci v  průběžném pořadí 

Malý report JDG z bitvy u Lamače 
Po delší době se členové Javornické dělostřelecké 

gardy přemístili k našim sousedům na Slovensko, kde 
se  zúčastnili bitvy u  Lamače v  Bratislavě, která je 
připomínkou na  střet, který se  tam 
udál v roce 1866.  

Jestliže se podíváme do historie, 
tak asi nejznámějším válečným 
střetnutím této tzv. „bratrovražedné 
války“ je bitva u  Hradce Králové, 
která je považována za největší vo-
jenský střet na  našem území. Bitva 
u  Lamače už byla jen závěrečným 
dějištěm prusko-rakouské války, kdy 
už bylo o všem rozhodnuto.   
A  i když se  píše, že válka začala 
na  pruských hranicích v  severních 
Čechách, málokdo ví, že tato válka 
začala klamným manévrem pruské 
armády v  našem kraji 22. června 
1866. Po  obsazení Zlatých Hor se 
pruští vojáci vydali směrem na  Mi-
kulovice a  Široký Brod, kde se  střetli 
s  vyslaným průzkumem rakouských husarů 6.  pluku 
o síle asi 500 mužů.  U kostela v Širokém Brodě se tato 
jednotka dostala do  střetu s  pruskou hlídkou. Při 
tomto střetu byl smrtelně zraněn 27letý trubač 
desátník Franz Szökötz a  byl tak prokazatelně první 

voják, který padl v tomto válečném konfliktu. 
Garda se vydala na dlouho trať v pátek odpoledne. 

Do cíle jsme přijeli po 21. hodině, kdy nám postavení 
táboru chvíli trvalo.  Pak už jsme seděli s  přáteli 
z jiných jednotek a spát se šlo až po půlnoci. Na druhý 

den se  vše připravovalo na  střet-
nutí, což znamená složení kanónu, 
vyrábění nábojů, porada velitelů 
a samotný střet. Odměnou nám byl 
velký potlesk přítomných diváků, 
kteří se  pak mohli procházet 
táborem a  fotit se  s  vojáky, což 
zvláště malí návštěvníci ocenili. 
Čekala nás však ještě jedna velmi 
smutná povinnost. Bohužel někdy 
se přihodí situace, kterou si nikdo 
nechce připustit, a  tou je smrt 
bratra ve zbrani.  A  i když bychom 
rádi doprovodili spolubojovníka 
na  poslední cestě, vážou nás zá-
vazné přihlášky na  jednotlivé akce.  
Mohli jsme tedy natoč i t jen 
poslední pozdravení. Pak už zbývá 

poslední noc v táboře, ráno úklid, vše naložit, rozloučit 
se a vydat se na zpáteční cestu domů. 

Javornická dělostřelecká garda

truck trial je o odvaze a přesnosti, foto: Agenas Team
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Pozvánka na společné setkání  
„Seniorům blíže 10“ 

Vážení občané, v pondělí 11. 11. 2024 od 16:00 
hodin v obřadní síni MěÚ Javorník proběhne další 
setkání seniorů. Podíváme se na starší fotografie, 
pobavíme se u šálku kávy. Zahrajeme si společně 
nějakou deskovou hru, například Člověče nezlob se, 
šachy nebo dáma. 

Michal Zajonc, 
Eduard Kabil

Pozvánka na Mikulášské posezení  
Místní organizace Svazu tělesně postižených  

v ČR Javorník pořádá pro všechny své členy 
Mikulášské posezení v pátek 22. 11. 2024 od 14:00 

hodin v novém sále MěKS Javorník.  
Na všechny se těší Mikuláš, čert a anděl. 

Občerstvení a hudba zajištěno. Srdečně zvou 
pořadatelé. 

  Za výbor MO STP  
předseda E. Kabil

Adventní rozzářená Wrocław 
Místní organizace STP Javorník pořádá za finanční 

podpory města Javorník poslední akci v  roce 
70.  výročí založení: ZÁJEZD DO  PŘEDVÁNOČNÍ 
WROCLAWI. V sobotu 7. 12. 2024, odjezd z náměstí 
Svobody v  Javorníku (u  kostela) ve 13:00  hodin, 
návrat po 20:00 hod. Přednost mají členové MO STP, 
v  případě nenaplnění autobusu členy, vyzýváme 
nečleny, aby se  přihlásili jako náhradníci. Přihlášky 
spolu s poplatkem 200 Kč bude vybírat paní  
L. Verešová v pondělí 25. 11. 2024 
v 15:00 hodin v SOUDU – turistickém centru.  

Dobrou náladu a vyměněné „zlotůvky“ s sebou. 

Za MO STP Javorník, Michal Zajonc

na  třetím místě. I  toto umístění v  dané chvíli za-
ručovalo v  celkovém hodnocení mistrovství druhé 
místo. Už v  průběhu soboty se  na závodním voze 
javornické posádky projevovaly technické problémy, 
které se  každou sekcí stupňovaly. Poslední sobotní 
sekci pro poruchu nedokončili a ze závodu museli od-

stoupit. A  to byli před poslední sobotní sekcí 
na  průběžném třetím místě. Nabízená možnost 
vybojovat v Hrachovci v mistrovství ČR celkově druhé 
místo se tak rozplynula.  

Poslední závod se  nám zkrátka nepovedl. Ale 
takový je truck trial. Letošní seriál závodů Meziná-
rodního mistrovství České republiky v  truck trialu je 
za  námi. Posádka javornického autoklubu, ve  složení 

Tomáš Janků a  Roman Kovář s  vozem ROSS VIZA 
330 4x4, obsadila v konečném pořadí Mezinárodního 
mistrovství České republiky třetí místo ve  své třídě. 
Poděkování patří partnerům, sponzorům a  všem 
příznivcům javornického autoklubu za  podporu 
v  letošní sezóně. Více informací na  oficiálních 

stránkách autoklubu www.agenasteam.cz . 

Za AGENAS TEAM autoklub  
v AČR Javorník,  

Oldřich Janků

Tomáš s Romanem jeli často na hranici fyzikálních zákonů, foto AGTv Hrachovci to nebylo jednoduché, foto AGT

PIETNÍ AKT K 35. VÝROČÍ DNE BOJE  
ZA SVOBODU A DEMOKRACII  

(SAMETOVÁ REVOLUCE) 
Vážení občané, 

dne 17. 11. 2024 v 16:30 hod. proběhne pietní 
akt u příležitosti 35. výročí Dne boje za svobodu  
a demokracii. V Javorníku u radnice – pamětní 

deska T. G. Masaryka. 
Všichni jste srdečně zváni. 

Mgr. Irena Karešová,  
starostka města
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Pozvánky na kulturní, společenské a sportovní akce
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Placená inzerce
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